
رونالدو و نیمار 
نمی خواهیم؛ 
 مرحمت کنید 

برق  نرود!
 1: سال ها قبل استاد پرویز زاهدی 
که در همین مؤسسه ایران سردبیر 
ورزشی بود تعریف می کرد که: »روز 
افتتاحیه ورزشگاه آزادی، دقیقاً 
نیم قرن پیش خبرنگاران زیادی 
از کشورهای آسیایی آمده بودند. 
همه مات و مبهوت بودند از این 
همه سازه عظیم و عجیب. خوب 
یادم هست که یکی از کره ای ها 
گفت یعنی می شود روزی ما در کره 
جنوبی چنین ورزشگاهی با این همه 
امکانات داشته باشیم؟ ورزشگاهی 
که همه چیز داشته باشد و بشود در 

آن المپیک را برگزار کرد.«
نیم قرن قبل. دقت کنید. اصلاً 
شوخی نیست. خودش یک تغییر 
نسل است. 50 سال قبل که شاید 
فقط اروپایی ها مجموعه ای مثل 
آزادی را داشتند چمن این ورزشگاه 
از زیر و با آب گرم آبیاری می شده تا 
در زمستان یخ نزند. سالن کشتی و 
استخر شنا و پاتیناژ هم پیشکش. 
حالا از آزادی اما چیزی نمانده است...

 2: دیگر بریزیم دور این قیاس های 
پوچ و عبث را. هر جایی می نشینی 
یکی از در می آید داخل و می گوید: 
؟  ید ه ا ید د ا  ر نی ها  بستا عر «
که  ند  ه ا ند ترکا  » . ند ه ا ند ترکا
ترکانده اند! اینکه عربستان نفت 
دارد، ما هم نفت داریم، آنها رونالدو 
و نیمار را به لیگ شان می آورند و ما 
یک پرنده فروش را، دیگر نخ نما 
شده است. منطقی فکر کنیم. 
آنچه که امروز دارد در عربستان 
رخ می دهد زمین تا آسمان با 
استانداردهایی که ما داریم متفاوت 
است؛ پس بیایید دیگر خودمان را 
از ترازوی قیاس پایین بیندازیم و 
مدام نگوییم آنها فلان چیز را دارند 
و ما نداریم آن هم در شرایطی که 
قرار است داوران مان را برای آموزش 

VAR به کشورشان بفرستیم.
3: به آزادی می رسیم. پرسپولیس 
بازی یک بر صفر را مساوی کرده 
و انگیزه های زیادی برای بردن 
ذوب آهن دارد که یکدفعه برق 
می رود! البته این قطعی برق برای 
همه ما ایرانی ها عادی شده است. 
یک بار مثل بازی پرسپولیس و 
ملوان یک گربه نقش پررنگی در 
قطع شدن برق ورزشگاه آزادی 
داشت. البته از آن اتفاق 10 سال 
می گذرد، هر چند که چند بار دیگر 
هم در طول این سال ها برق آزادی 
رفت اما از 10 سال قبل تا حالا حتی 
به توصیه های معاون بهره برداری 
و دیسپاچینگ شرکت توزیع برق 
تهران بزرگ توجه نشد که آن سال 
گفته بود: »قطع برق به دلیل نقص 
فنی تأسیسات برقی و پست های 
اختصاصی مجموعه آزادی بود. 
ضرورت دارد اقدامات لازم در 
خصوص تجهیز مجموعه ورزشی 
آزادی به برق اضطراری مطمئن 
صورت گیرد.« ظاهراً مکاتبات در حد 
همان مکاتبات در کارتابل مدیران 
مانده است و چه بسا بایگانی هم 

شده باشد.
4: آب خوری، سرویس بهداشتی، 
چمن، امکانات رفاهی، کمک داور 
ویدیویی، جایگاه ویژه، نور ورزشگاه، 
پارکینگ مناسب، رستوران مناسب، 
جایگاه ویژه زنان، چکه نکردن سقف 
ورزشگاه، میکسدزون مناسب، 
رختکن مناسب، سرویس عمومی 
مناسب و ...آقایان مسئول! نگران 
چیزی نیستیم، حتی نگران رونالدو، 
نیمار و کریم بنزما که می خواهند 
به ایران بیایند. دیگر از این بدتر 
ند  و می ر تهش   . د نمی شو که 
می گویند رفتیم یک جای خوش 
آب و هوا با مردمانی خوب، مهربان 
و میهمان نواز. رفتیم یک جایی که 
می گفتند چهار فصل است، زیبا 
است و انصافاً هم بود. غذاهایش 
را که نگوییم. دلمان تنگ می شود 
برای ایران و مردمانش اما...همین 
اما را که بگویند خودش هزار و یک 

قصه دارد با روایت هایی متفاوت.
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خداداد افشاریان:

گل پرسپولیس آفساید بود

خــداداد افشــاریان در مصاحبــه ای عنوان کرد: »در هفته ســوم مســابقات 
لیگ برتر، آرمان اســعدی، کمک داور اول بازی پرســپولیس و ذوب آهن که 
از کمــک داوران الیــت و بین المللی کشــور هســتند، مرتکب اشــتباه شــد و 
گل پرســپولیس آفســاید بود. با ناظر مسابقه هم صحبت کردم و ایشان بر 
اشــتباه کمک داور تأکید کرد. بر این اســاس، وفق قانون و مطابق آیین نامه 

اســعدی محرومیتش را ســپری خواهد کرد.«

صادق درودگر:

امیدوارم از حضور هوادار محروم نشویم

درودگــر در مصاحبــه ای در پاســخ بــه این ســؤال که امکان تغییر ورزشــگاه برای 
نســاجی وجود دارد یا خیر، عنوان کرد: »نمیدانم اســتادیوم یادگار امام یا نقش 
جهــان می تواننــد جایگزیــن شــوند یا خیر. در مشــهد که با توجه بــه مقررات کلاً 
نمی توانیــم بــازی برگــزار کنیــم. ربطــی بــه VAR نــدارد. آنجــا محدودیت هایــی 
وجــود دارد کــه مثــل بــازی ایران و لبنان دچار مشــکل می شــود. اگــر این امکان 
وجود نداشــته باشــد، از حضور هواداران محروم می شــویم و خیلی بد اســت. «

میرشاد ماجدی:

اگر عشق به داوری ندارید سالن را ترک کنید!

عضــو هیــأت رئیســه فدراســیون در جمــع داوران لیــگ دســته اول گفــت: 
»قطعاً مباحث مالی و حق الزحمه در داوری یک بخش است و بخش دیگر 
عشــق به داوری اســت. اگر عشــق به داوری نباشــد، به نظرم همین امروز 
سالن را ترک کنید بهتر باشد، با دریافت حق الزحمه ای که در خور زحمات 
داوری شــما باشــد هنوز فاصله داریم. البته برای افزایش حق الزحمه که از 
ســوی رئیــس کمیته داوران عنوان شــد، همه تلاش مــان را خواهیم کرد.«

کیومرث هاشمی: 
در آخرین 

هماهنگی هایی که 
فدراسیون فوتبال 

با کنفدراسیون 
فوتبال آسیا داشته، 
خود AFC قرار است 
دوربین های VAR را 
برای 3 بازی در لیگ 

قهرمانان آسیا به 
ایران بیاورند و هیچ 
مشکلی نیست. قرار 
 VAR است 8 دوربین
به ایران آورده شود. 
قرار است مسئولان 

کنفدراسیون فوتبال 
آسیا برای بازدید 

از ورزشگاه آزادی 
و نقش جهان به 

ایران بیایند و آخرین 
وضعیت این دو 

ورزشگاه برای تجهیز 
VAR را بررسی کنند

مرتضی رضایی
روزنامه نگار                              

 کیومــرث هاشــمی سرپرســت وزارت 
ورزش و جوانــان در خصــوص تغییــرات 
وزارت ورزش اظهــار داشــت: »در ابتــدا 
از ســجادی تشــکر می کنــم کــه 2 ســال 
تلاش هــای زیــادی را در عرصــه ورزش 
انجــام داد. مــن در حــال حاضر دو، ســه 
روز یــک بــار بــا او تمــاس می گیــرم و در 
ــا او صحبــت  خصــوص ورزش کشــور ب
می کنــم امــا سیاســت ورزش کشــور مــا 
روی ریــل قانونــی اســت کــه مجلــس 
شــورای اســلامی تصویــب کــرده اســت 
و وزارت ورزش اگر بتواند در چهارچوب 
آن قوانیــن قــدم بــردارد، می توانــد مؤثــر 
باشــد و اتفاقــات خوبــی را در ورزش 
کشــور رقــم بزنــد. در ادامــه هــم گام 
دوم انقــلاب اســت کــه طبــق بیانــات 
مقــام معظــم رهبــری وجــود دارد کــه 
بایــد آنهــا هــم مــورد توجــه قــرار بگیــرد. 
تمــام قوانیــن وزارت ورزش و جوانــان 
طبــق قوانیــن و اســناد بالادســتی کــه 
در کشــور تنظیــم شــده اســت، پیــش 
مــی رود و در وزارت ورزش هــم در حــال 
حاضــر معاونانــم در کنــار مــن هســتند 
تــا بتوانیــم بــه ایــن قوانیــن تحقــق 
ببخشــیم امــا مســأله ای کــه وجــود دارد 
اســتفاده از تمــام ظرفیت هــای جامعــه 
ورزش اســت. در واقــع پیشکســوتان 
می تواننــد کمــک زیــادی بــه مــا در 
پیشــرفت ورزش انجــام دهنــد. مــا 
بایــد بــه گونــه ای عمــل کنیــم تــا بیانــات 
مقــام معظــم رهبــری در خصــوص 
امیــد و غــرور ملــی در جامعــه رخ  دهــد 
و بایــد تــلاش کنیــم تــا آن غــرور ملــی و 

شــور و شــعف و نشــاط مردم را افزایش 
دهیــم.«

 
تمام اقدامات لازم برای 
ورزشگاه آزادی را انجام 

می دهیم
وی در خصــوص وضعیــت ورزشــگاه 
آزادی گفــت: »در خصــوص ورزشــگاه 
آزادی اعتبــار می خواســتیم کــه بــه 
سرعت معاون اول رئیس جمهور آن را 
تأمیــن کــرد و در اختیــار مــا گذاشــت که 
باید از او تشکر کنم. دریاچه ورزشگاه 
آزادی را هــم کــه دچــار مشــکل شــده 
بــود و ســطح آب آن پاییــن آمــده، پــس 
از بررســی هایی کــه انجــام شــد، بــا وزیــر 
نیــرو صحبــت کــردم و بــا پیگیری هــای 
صــورت گرفتــه حــدود 25 ســانت از 
ســطح آب بــالا آمــده اســت تــا مشــکل 
قایقرانــان حــل شــود. در خصــوص 
ورزشــگاه آزادی هــم بایــد بگویــم تمــام 
ــرای ورزشــگاه آزادی را  اقدامــات لازم ب
انجام می دهیم و مســئولان کشــور هم 
که از ورزشگاه آزادی دیدن کردند قول 
دادند که اعتبارات لازم را به ما بدهند 
تــا بتوانیــم بازســازی ورزشــگاه آزادی را 

ــم.« ــال کنی دنب
 

VAR رایزنی با تاج برای
هاشــمی اظهــار داشــت: »مــن بــه مردم 
عزیزمــان قــول می دهــم کــه دغدغــه ای 
بــرای میزبانــی باشــگاه های فوتبــال 
کشــورمان در لیــگ قهرمانــان وجــود 
نداشــته باشــد و بازســازی ورزشــگاه 
آزادی را بــه زودی انجــام دهیــم. هــر 
چنــد مشــکلاتی وجــود دارد امــا بــا 
توجــه بــه صحبت هایــی کــه انجــام 
دادیــم حــدود هزار میلیــارد تومان لازم 

اســت کــه پــس از تأمیــن آن می توانیــم 
کارهــا را بــه ســرعت انجــام دهیم. دیگر 
دغدغــه ای کــه مــن در رســانه ها هــم 
دیــده ام کمــک داور ویدیویــی اســت 
کــه مــن آن را هــم پیگیــری کــردم و بــا 
تــاج صحبــت کــردم کــه امکانــات لازم 
را بــه ایــران بیاورنــد و مــورد اســتفاده 
قــرار دهنــد کــه هماهنگی هــای آن را 

تــاج پیگیــری می کنــد.«
  

کمک بانک مرکزی به فوتبال
هاشــمی ادامــه داد: »چنــد ســالی 
اســت کــه مــردم مــا درخواســت دارنــد 
کــه کمــک داور ویدیویــی بــه ایــران 
بیایــد کــه مــا بــا نامه هایــی کــه از طریــق 
دولــت انجــام دادیــم، قــرار شــد بانــک 
مرکــزی از منابــع ارزی خــود حــدود 2/7 
میلیــون یــورو بــه فدراســیون فوتبــال 
بدهــد تــا بتوانــد 7 ورزشــگاه کشــور را 
بــه کمــک داور ویدیویــی مجهــز کنــد.«

 
 میزبانی ورزشگاه های ایران 

VAR با
کیومــرث هاشــمی گفــت: »در آخریــن 
ن  ســیو را فد کــه  یــی  هنگی ها هما
تبــال  ســیون فو بــا کنفدرا ل  تبــا فو
آســیا داشــته، خــود AFC قــرار اســت 
دوربین هــای VAR را بــرای 3 بــازی در 
لیــگ قهرمانــان آســیا بــه ایــران بیاورنــد 
و هیــچ مشــکلی نیســت. قــرار اســت 
8 دوربیــن VAR بــه ایــران آورده شــود. 
قــرار اســت مســئولان کنفدراســیون 
فوتبــال آســیا بــرای بازدیــد از ورزشــگاه 
ــران بیاینــد  ــه ای آزادی و نقــش جهــان ب
و آخریــن وضعیــت ایــن دو ورزشــگاه 
بــرای تجهیــز VAR را بررســی کننــد و 
بدیــن ترتیــب مــا در آزادی و ورزشــگاه 

نقــش جهــان میزبــان تیم هــای آســیایی 
در لیــگ قهرمانــان آســیا خواهیــم بــود. 
تجهیــزات کمــک داور ویدیویــی همــه با 
هــم یکجــا بــه دســت مــا نخواهــد رســید 
و قطعــه قطعــه بایــد  آنهــا را بــا توجــه بــه 
شــرایطی کــه داریــم بــه ایــران بیاوریــم 
و مــورد اســتفاده قــرار دهیــم. مــن از 
تــاج می خواهــم صحبت هایــی کــه 
امــروز انجــام دادم را هــر چــه ســریع تر 
تکمیــل کنــد تــا دغدغــه مــردم نســبت 
بــه ایــن موضــوع هــم کمتــر شــود و 
علاقه منــدان بــه فوتبــال هــم بــه خوبــی 
بتواننــد ایــن ورزش را دنبــال کننــد.«

 
 بدعت وزارت ورزش 

در تیم داری
سرپرســت وزارت ورزش و جوانــان 
در خصــوص مالکیــت باشــگاه های 
اســتقلال و پرســپولیس گفــت: »مــن 
قتــی صحبــت  و یــم  بگو نــه  قا د صا
یــد  از خصوصی ســازی می کنیــم با
الزامــات آن را هــم داشــته باشــیم. 
حــرف  فقــط   ً فــا صر نیــم  ا نمی تو
خصوصی ســازی را بزنیــم بلکــه بایــد 
الزامــات آن هــم وجــود داشــته باشــد. 
در خصــوص ایــن دو باشــگاه مــا بایــد 
یــک راه میانبــری را برویــم نــه اینکــه 
بگوییــم وزارت ورزش و جوانــان وظیفــه 
خصوصی ســازی ندارد. این دو باشــگاه 
ســرمایه های ورزش مــا هســتند و 
هــواداران زیــادی در بیــن مــردم دارنــد. 
آنهــا هــم حــق دارند، تماشــاگر و طرفدار 
هــم حــق دارد کــه از مــن مســئول 
ســؤال کنــد و مــن هــم وظیفــه دارم 
بــه ســؤالات آنهــا پاســخ دهــم. بحــث 
ایــن دو باشــگاه ســرمایه اصلــی اســت 
اگــر ایــن ســرمایه ها وجــود نداشــته 

باشــد، دو باشــگاه چیــزی ندارنــد. 
حتــی زمانــی کــه می خواســتند بــرای 
خصوصی ســازی اقــدام کننــد، همــه 
متوجــه شــدند ایــن دو باشــگاه چیــزی 
ندارنــد و ســرمایه منفــی داشــتند امــا 
در ادامــه وقتــی وارد بــورس شــدند ایــن 
ســرمایه مــردم بــود کــه بــه ایــن تیم هــا 
ارزش داد. لــذا مــا نمی توانیــم بــه ایــن 
ســرمایه بی توجه باشــیم. از طرفی هم 
دولــت نمی توانــد تیــم داری کنــد چرا که 
جــزو وظایــف دولــت نیســت. ایــن یــک 
بدعت بدی بود که از گذشته بر دوش 
وزارت ورزش گذاشتند. دولت در حال 
حاضــر نمی توانــد کمــک مالــی بــه ایــن 

دو تیــم داشــته باشــد.«
  

 یک تهران است 
و یک ورزشگاه آزادی

وی در پاســخ بــه ایــن ســؤال کــه بــرای 
تهــران بــه جــز ورزشــگاه آزادی چــه 
اقداماتــی را انجــام خواهنــد داد گفــت: 
»ببینیــد مــن بــه حــق می دانــم کــه 
ورزشــگاه در پایتخــت کــم اســت. یــک 
تهــران اســت و یــک ورزشــگاه آزادی. 
ســالن 12 هــزار نفــری آزادی کــه تنهــا 
ســالن بــزرگ تهــران محســوب می شــود 
در شــأن پایتخت نیســت. همین ســالن 
12 هــزار نفــری بــه اســم 12 هــزار نفــر 
اســت و بیــش از 7500 صندلــی نــدارد.

ص  خصــو ر  د ه  ینــد آ ر  د مــن   
زیرســاخت های ورزشــی برنامه هــای 
زیــادی دارم و حتــی اگــر در خدمــت 
ورزش باشــم می خواهیــم یــک ســالن 
بزرگــی کــه بیــش از 20 هزار نفر ظرفیت 
داشــته باشــد را بســازیم و اگــر منابــع 
آن را تأمیــن کنیــم بــه حــق اســت کــه در 
تهــران چنیــن ســالنی ســاخته شــود.«

ایمان گودرزی
روزنامه نگار

در پی صحبت های سرپرست وزارت ورزش و جوانان، فدراسیون فوتبال اطلاعیه ای را به این 
شرح صادر کرد:

»پس از برگزاری مراسم قرعه کشی مسابقات لیگ قهرمانان آسیا 2024-2023 در مقر 
کنفدراسیون فوتبال آسیا در کوالالامپور و اعلام دبیرکل AFC مبنی بر برگزاری مسابقات 

این فصل لیگ قهرمانان آسیا با سیستم کمک داور ویدیویی و با توجه به پیگیری های قبلی 
فدراسیون فوتبال، هماهنگی های اولیه با بخش مربوطه در کنفدراسیون فوتبال آسیا 

صورت پذیرفت.
طی این مذاکرات AFC اعلام کرد تجهیزات مربوط به کمک داور ویدیویی VAR توسط 

کنفدراسیون برای مسابقات باشگاهی فصل جاری در استادیوم های ایران نصب و مورد 
بهره برداری قرار خواهد گرفت.

در همین راستا فدراسیون فوتبال بلافاصله اقدامات لازم برای هماهنگی های لجستیکی 
مورد نیاز از قبیل بازدید کارشناسان کنفدراسیون از زیرساخت ها و همچنین هماهنگی های 

گمرکی لازم جهت ترخیص تجهیزات مربوطه با همکاری وزارت ورزش و جوانان را آغاز کرده 
است.

در حال حاضر موضوع کمک داور ویدیویی به عنوان یکی از اولویت های اصلی فدراسیون 
بطور مستمر در حال پیگیری است. در همین راستا توافقات لازم بین فدراسیون فوتبال، 

بانک مرکزی، وزارت ورزش و جوانان و دولت در جهت تجهیز 6 تا 7 ورزشگاه به سیستم 
کمک داور ویدیویی صورت پذیرفته است.

ضمناً فدراسیون فوتبال مجدانه در تلاش است تا با همکاری و تعامل همتایان عربستانی 
خود و در سایه روابط حسنه بین دولت های دو کشور نسبت به لغو مصوبه سال 2016 هیأت 

رئیسه AFC مبنى بر برگزاری مسابقات بین دو کشور در زمین بی طرف اقدام کند.
بدیهی است تا قبل از اعلام رسمی کنفدراسیون، مصوبه سال 2016 به قوت خود باقی است.
همچنین لازم به ذکر است استادیوم آزادی در زمان انجام مسابقات لیگ قهرمانان آسیا، با 

ظرفیت بیش از 50 درصد، آمادگی میزبانی از فوتبالدوستان عزیز را خواهد داشت.
در پایان تأکید می شود این فدراسیون مراحل پیشرفت موضوعات فوق را به طور شفاف به 

هواداران عزیز، اصحاب محترم رسانه و باشگاه های کشورمان اطلاع رسانی خواهد کرد.«

 هماهنگی های گمرکی برای ترخیص
 تجهیزات VAR آغاز شده است

VAR کرایه ای برای میزبانی تیم های ایرانی

هاشمی: مشکلی برای میزبانی در آسیا نداریم
حضور رونالدو  در  ایران قطعی شد


